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Entitats pàg 12
El Centre Cultural Islàmic
de Sants adquireix
un local al carrer Súria

Esports pàg 28
L’Open Camp escalfa
motors per obrir les 
seves portes dissabte

Celebració pàg 12
La Marina i la Font de la 
Guatlla, de Festa Major

Comerç pàg 20
Arriben les jornades
romanes de Creu Coberta 

Can Batlló celebra el cinquè
aniversari de gestió veïnal

Recuperem Can Batlló va organitzar entre dimecres i dissabte passat diferents actes commemoratius pàg 12

Condol
Línia Sants se
solidaritza amb les
víctimes d’Orlando

Política pàg 12
Varoufakis, des de les Cotxeres:
“El 26J teniu una oportunitat
d’or de salvar Europa”

pàg 14

Nova okupació
L’Ateneu La Base i Babàlia volen convertir l’antic 

edifici de l’Institut Botànic en un centre de criança  
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365 dies passen volant. Això és el
que deu pensar l’alcaldessa Ada
Colau quan mira enrere ara que
s’ha complert el primer any del seu
mandat. Va ser el 13 de juny de
2015 quan va prendre possessió del
càrrec, després d’haver guanyat
unes eleccions municipals que
van sacsejar diverses ciutats de l’es-
tat, Barcelona inclosa.

La mateixa Colau va celebrar
l’efemèride acompanyada dels
seus en una jornada festiva al parc
de l’Estació del Nord dissabte
28 de maig. Un dia que va per-
metre a BComú commemorar
amb millor regust de boca un ani-
versari que institucionalment i
políticament parlant ha coincidit
amb la signatura de l’acord de go-
vern amb el PSC i el conflicte del
Banc Expropiat, a Gràcia. Dos fets
complexos i difícils de digerir
per la formació de Colau, que fa

un any titllava el PSC de “màfia”
i donava suport explícit als oku-
pes de Can Vies, a Sants, quan ara
ha de fer equilibris per aconten-
tar tant el col·lectiu gracienc com
la policia, sense gaire èxit, per cert.
De fet, el primer ja els veu esta-
blishment i la segona –o com a
mínim els seus sindicats– ha
tensat notablement la relació
amb el govern municipal.

Enrere queda aquella presa de
possessió retransmesa davant la
multitud que va omplir la plaça de
Sant Jaume i aquell primer dia
simbòlic de treball antidesnona-
ments a Nou Barris. “Sóc la ma-
teixa”, reivindica ara Colau després
de 365 dies de mandat, admetent
però que governar l’Ajuntament li
ha comportat més d’una contra-
dicció i que voler canviar la ciutat
amb 11 regidors –ara 15– resulta
molt més complicat del que podia
semblar al principi. 

Tot i això, Colau ja ha com-
plert promeses electorals, com la
moratòria hotelera, les actua-
cions de memòria històrica i de re-

visió del nomenclàtor, la limitació
de sous –si bé oficiosament–,
l’impuls de la connexió del tram-
via per la Diagonal –tot i que amb
pocs suports–, el pla de xoc i el pla
de barris recentment presentat i
també ha capitalitzat el suport als
refugiats. Ara bé, queda feina
pendent: millorar els processos
participatius –crítica de la FAVB–,
resoldre la crisi enquistada dels
manters, seguir combatent els
desnonaments –que no s’han
aturat–, cuidar la relació amb els
comerciants, resoldre el conflicte
amb TMB... I, portes del consis-
tori endins, redreçar la relació
amb l’oposició i sobretot amb
CiU, amb la qual l’enfrontament
és sistemàtic.

Sigui com sigui, potser l’èxit
més gran de Colau d’aquest primer
any és haver consolidat el seu
projecte. Ja ningú dubta que hi ha
BComú per estona. L’ombra ini-
cial de la moció de censura queda
lluny. “Hem arribat per quedar-
nos”, deien. Ara queda clar que,
durant tres anys més, segur.

Ada Colau, un any després
» BComú arriba als 365 dies de mandat amb diversos fronts oberts però amb el projecte consolidat

» El pacte de govern amb el PSC i el conflicte del Banc Expropiat marquen el primer aniversari

Arnau Nadeu / Albert Ribas
BARCELONA

Colau va guanyar les eleccions el 24 de maig del 2015 després d’una intensa campanya (esquerra) i ha culminat el primer any de mandat pactant amb el PSC (dreta). Fotos: Arxiu 

SANTS-MONTJUÏC4El resum
del primer any de BComú al cap-
davant del Districte implica po-
sar la mirada a Can Vies, al Pa-
ral·lel, al Teatre Arnau, al carrer
Blai del Poble-sec o, entre altres,
a la Marina.

Després dels incidents de fa
dos anys durant el mandat de
Trias, el nou govern tampoc
ha decidit el futur de Can Vies.
El Districte defensa el mante-
niment d’aquest espai i des
d’un primer moment va deixar
clar que la decisió final l’han de
tenir els veïns.

Pel que fa al Paral·lel, la pa-
ralització de la reforma dels ex-
trems de l’avinguda es va jus-
tificar per part del nou go-
vern per tal d’aconseguir “el
màxim consens possible”. Al
Paral·lel també hi ha el Teatre

Arnau, el futur del qual es de-
cidirà a través d’un procés
participatiu. No gaire lluny de
l’Arnau hi ha el carrer Blai, on
des de fa uns mesos els locals
de restauració han de tancar
les seves terrasses a les onze de
la nit, de diumenge a dijous, i
a les dotze de la nit els diven-
dres i dissabtes.

Pel que fa a la mobilitat, fi-
nalment la Marina ha vist com
ja hi ha partida pressupostària
per tal que el metro arribi al ba-
rri i a la Zona Franca.

Malauradament, el districte
també ha estat notícia pels fets de
l’escola Maristes Sants-Les Corts,
que es van conèixer el passat
mes de febrer quan un exprofes-
sor del centre, Joaquín Benítez,
va confessar haver abusat se-
xualment de diversos alumnes. 

Can Vies, el Paral·lel, l’Arnau,
Blai i la Marina, noms propis
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La venda ambulant il·legal, mala
gestió del turisme, proliferació de
grups cannàbics o la vaga dels tre-
balladors de metro. Aquests són
alguns dels retrets que Joaquim
Forn, portaveu de CiU a l’Ajunta-
ment, va adreçar a Ada Colau en
l’acte que els nacionalistes van ce-
lebrar el passat 1 de juny a l’Espai
Francesca Bonnemaison per va-
lorar el primer any de mandat de
l’alcaldessa.

Davant la presència de l’ex-
president Artur Mas, els consellers
Josep Rull, Neus Munté, Jordi
Baiget i Santi Vila i el diputat al
Congrés Francesc Homs, els líders
de CiU a Barcelona van denunciar
“degradació” a la ciutat, fruit de les
decisions preses, diuen, per Bar-
celona en Comú. Al llarg de tot l’ac-
te, el president del grup municipal
de CiU i cap de l’oposició, Xavier
Trias, així com Forn van criticar
durament la gestió de Colau.

L’exalcalde va donar el tret de
sortida a l’acte i a partir d’aquí va
ser el portaveu qui fa agafar les reg-

nes. “Tenim reptes molt impor-
tants, com tornar a guanyar l’al-
caldia”, va assenyalar Trias, just
abans de donar pas a Forn, que el
podria succeir el 2019 sent l’al-
caldable de CiU a les pròximes
eleccions municipals.

Els convergents dediquen ara
els esforços a reivindicar el seu
model de ciutat i a marcar dis-
tàncies amb les polítiques im-
pulsades per l’executiu de Colau.
“La nostra no és nova ni vella po-
lítica, sinó bona política”, va dir
Forn en l’inici de la seva inter-
venció. A partir d’aquí, el seu
discurs va centrar-se en el con-
cepte concret de la “degradació”
i en posar exemples que, segons
CiU, ho evidencien.

“CONTRADICCIONS”
A més, el portaveu convergent
també va acusar Barcelona en
Comú de “manca d’ambició” en
la transformació urbana de la
ciutat. “Detectem una voluntat
ideològica de l’alcaldessa de
menystenir el creixement”, va
etzibar. “Com es redistribueix la
riquesa si no se’n crea?”, va pre-
guntar-se tot seguit.

Les crítiques de Forn, però,

van anar més enllà. Per exemple,
qüestionant el model cultural ac-
tual de la ciutat, així com l’estra-
tègia de Colau per projectar in-
ternacionalment Barcelona. “L’al-
caldessa vol seguir comparant-se
amb Madrid”, va lamentar.

El portaveu de CiU també va
criticar el pacte de govern entre

Barcelona en Comú i el PSC.
Forn no va buscar l’enfronta-
ment amb els socialistes, sinó
que va continuar el camí de les crí-
tiques a Colau i al seu govern. I és
que el pacte suposa una “contra-
dicció”, segons ell. “Colau es re-
feria al PSC com el partit de la mà-
fia”, va recordar. Les “contradic-

cions” que Forn va assenyalar de
Colau no es van quedar aquí.
Concretament, el portaveu con-
vergent va acusar el govern de
“falsa consciència social” i de te-
nir “tendència al sectarisme”.
“Els principis només serveixen per
a la campanya i després es desen
al calaix?”, va concloure.

CiU veu Barcelona“degradada”
» El portaveu convergent, Joaquim Forn, critica durament el primer any de govern d’Ada Colau

» Trias cedeix protagonisme al seu número 2, que agafa força per ser alcaldable a les eleccions del 2019

Xavier Trias i Joaquim Forn van fer balanç del primer any a l’oposició. Foto: CiU

Redacció
BARCELONA
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Les eleccions espanyoles del passat 20 de
desembre no van ser dolentes per a l’in-
dependentisme, però tampoc es pot dir
que fossin bones. ERC, amb nou diputats,
i CDC –sota la marca Democràcia i Lli-
bertat–, amb vuit diputats, van veure com
la formació més votada va ser En Comú
Podem, que va aconseguir 12 represen-
tants al Congrés. Ara, la manca d’acord
entre els principals partits espanyols per
formar govern dóna una nova oportuni-
tat a l’independentisme per mobilitzar els
seus votants el pròxim 26 de juny.

ERC i CDC, que aquesta vegada no es
presenta en coalició, tornen a apostar pels
mateixos candidats. Els republicans ho
fan per la dupla Gabriel Rufián-Joan Tar-
dà, amb Rufián com a número 1, mentre
que la candidatura convergent l’encap-
çalarà Francesc Homs, que va derrotar en
unes eleccions primàries Sílvia Requena.
Les dues formacions hauran de compe-
tir entre elles per atraure el vot indepen-
dentista, però al mateix temps hauran
d’intentar retallar la distància que els va
separar el 20D de la candidatura d’En
Comú Podem liderada per Xavier Do-
mènech, el qual torna a afrontar el rep-

te al capdavant de la formació que im-
pulsa Ada Colau.

“Sortim a guanyar. Nosaltres sí que po-
dem, tenim les majories socials per fer-ho”,
va declarar fa uns dies Rufián en una en-
trevista a l’Ara. Durant aquesta entrevis-
ta, el republicà també va assegurar que “vo-
tar Podem a Catalunya és rendir-se, és de-
manar permís”. D’altra banda, el candidat
convergent, Francesc Homs, va assegurar
en un acte de suport als imputats del 9N
que “el 26J hem de tornar a les urnes per
defensar Catalunya”.

BATET PER CHACÓN
L’única cara nova per al 26J és la socialis-
ta Meritxell Batet, que substitueix Carme
Chacón al capdavant de la llista del PSC
després que aquesta última renunciés a fi-
nals d’abril a repetir com a candidata dels
socialistes catalans. Batet té el repte de mi-
llorar els vuit diputats socialistes de les da-
rreres eleccions. Tot i que ja eren uns re-
sultats dolents per al PSC, les enquestes
tampoc són ara gaire prometedores.

Per últim, Ciutadans, amb Juan Carlos
Girauta repetint com a candidat, voldrà mi-
llorar els 5 diputats aconseguits, que van
suposar una decepció després que les en-
questes prèvies els van situar amb opcions
de victòria; mentre que el PP de Jorge Fer-
nández Díaz té totalment assumit que la
seva batalla no passa per Catalunya.

» Les noves eleccions espanyoles permetran al sobiranisme intentar mobilitzar més els seus votants 
» Els dos partits independentistes repeteixen candidats: Gabriel Rufián (ERC) i Francesc Homs (CDC)

Albert Ribas
BARCELONA

26J: una nova oportunitat

RENÚNCIA4El 20D va tenir una absència
entre les formacions polítiques catalanes,
la CUP. Ara a aquesta llista cal afegir-hi
Unió, que va anunciar a mitjans d’abril que
no repetiria. 

Els democristians, després de no acon-
seguir cap diputat en els darrers comicis,
en els quals van presentar Josep Antoni Du-
ran i Lleida com a candidat, han decidit no
tornar-ho a intentar. “No podem articular
una proposta electoral a curt termini. No
ha estat una decisió fàcil. L'hem pres amb
el cap”, va explicar Ramon Espadaler. Tot
i això, Espadaler va dir que la seva forma-
ció té futur perquè representa l’espai del “ca-
talanisme centrat”. Un espai que el líder
d’Unió veu orfe, motiu pel qual el partit ha
recomanat a la militància que voti en

blanc perquè, segons Espadaler, “cap par-
tit recull els nostres plantejaments”. 

D’altra banda, els motius de la CUP per
no presentar-se són coneguts. La forma-
ció de l’esquerra independentista, tal com
va explicar abans del 20D en el seu Con-
sell Polític celebrat a Perpinyà, considera
que “no té sentit presentar-s’hi”. “No ens
presentem a unes eleccions a les quals no
ens sentim interpel·lats a fer-ho. El Par-
lament espanyol no és un marc d’oportu-
nitat per a la consecució de la indepen-
dència”, van afirmar els cupaires el mes de
novembre a Perpinyà.

En aquesta ocasió, caldrà veure si algun
membre de la CUP, tal com va fer l’exdi-
putat Quim Arrufat, recomana el vot per
En Comú Podem o no.  

La CUP i Unió, absents
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Actualitat a la xarxa

#NiFuNiFa

@zuvielzirkus: Albert Rivera ha de plegar
aviat que demà a les 9 entra a treballar al
concessionari Hyundai de Sant Just
Desvern.

#PiquéSalvaLaRoja

@ASMELACHERCOLES: El jugador más
pitado de la historia de la Selección salva
a España en el primer partido de la
#EURO2016.

#LoveWins

@AdaColau: Horroritzada pel tiroteig
homòfob a Orlando. Des de Barcelona,
tot el nostre suport i solidaritat amb fa-
miliars i amics de les víctimes.

Un diari plural

per Enric Vila

4Just RUI it

Fa uns dies vaig veure al Netflix
espanyol una entrevista que li
van fer a Steve Jobs el 1995, just
abans de tornar a entrar a Ap-
ple. L'entrevista se centra en els
orígens de la marca i en els
motius que van portar el geni a
triomfar, primer, i després a
perdre bous i esquelles fins al
punt de ser expulsat de la seva
pròpia companyia.

És una entrevista que fóra bo
que es miressin els polítics
d'ERC i de CDC. Quan va ser
gravada, Apple perdia diners a
cabassos i estava a punt de tan-
car després d'haver contribuït a
revolucionar el món de la in-
formàtica. Jobs hi explica que
l'element decisiu en l'èxit d'un
producte, allò que el porta a
triomfar o a fracassar, és si
aquells que l'executen entenen
bé o malament la idea que vol
representar.

No reproduiré l'entrevista
sencera, però hi ha un passatge
que és fonamental. El creador de
l'iPhone alerta que les compa-
nyies solen enfonsar-se quan in-
tenten institucionalitzar el
triomf d'algun producte que els
ha donat diners. Un error típic
dels empresaris, diu, és que
creuen que podran recuperar la
màgia d'una creació exitosa re-
produint fil per randa el procés
de fabricació que l'ha dut a
triomfar. 

El problema, com explica
Jobs, és que l'èxit d'un produc-
te no depèn tant del talent dels
gestors, ni de l'excel·lència de les
condicions tècniques i del mer-
cat, com de la profunditat amb
la qual és capaç de concretar
l'esperit de la idea que l'ha ori-

ginat. El que importa -i aques-
ta és la dificultat- és el "per
què" d'allò que poses a la venda.
La clau de l'èxit és que l'ànima
del producte, el sistema de va-
lors que vol representar, s'en-
carni en tots els detalls de la fa-
bricació.

"IBM -explica el creador de
l'Ipad- tenia els millors proces-
sos empresarials del món però
es va oblidar del contingut, i això
mateix li va passar a Apple a
partir d'un moment donat".
Jobs posa com a exemple els
problemes que va tenir per fa-
bricar el primer ordinador. Diu
que ell i el seu soci van fitxar tre-
balladors de Hewlett Packard
que eren molt bons però que no
entenien la mena de màquina
que volien fabricar. 

"Em vaig fer un tip de bara-
llar-me amb tècnics que em de-
ien a crits que ens costaria cinc
anys fabricar un ratolí i que
l'hauríem de vendre a un preu
impossible de 300 dòlars la
unitat". Al final, el geni d'Apple
va agafar un amic de joventut,
que coneixia dels temps en què
experimentava en un garatge, i
va tenir el ratolí en noranta
dies i al preu de 15 dòlars ca-
dascun.

Quan escoltes el passatge és
impossible no pensar en CDC
-i  també en l'ERC dels darrers
mesos-. T'adones que, en el
fons, Mas no va entendre el 9-
N perquè només estava co-
piant allò que havia fet la gent
al marge seu durant el 2009 i
el 2010. A Mas no li ha tallat el
cap la CUP, se'l va tallar solet
intentant utilitzar una idea que
no era seva per salvar el seu

partit i la seva bona conscièn-
cia. 

Si Mas hagués volgut que el
9-N anés bé, hauria confiat en
les persones que van crear les
condicions que van fer esclatar
l'independentisme entre el 2009
i el 2011. Penso en l'Anna Arqué,
per exemple, que va ser un dels
caps visibles de les consultes i
que mai l'he vist abandonar la
idea del referèndum d'autode-
terminació, ni tan sols quan
Reagrupament i la Solidaritat de
López Tena -un altre que CDC
es va petar- van equivocar-se re-
ivindicant la DUI per tacticisme.

El referèndum és imbatible
i s'ha convertit en una màquina
de destruir partits perquè en-
carna l'expressió d'un poble que
ha sabut esperar que l'Europa
genocida s'extingís per tornar a
lluitar per la seva llibertat. És
probable que alguns intentin
convertir-lo en una taula de
salvament. Però es pot portar a
terme, i es pot fer amb èxit. No-
més necessites les persones que
el saben fer perquè ja l'han fet i
perquè creuen que s'ha de fer
amb tanta intensitat que, com li
passava a Jobs amb els seus pro-
ductes, es concentren en les so-
lucions i no en els problemes.

Nosaltres som un país que
de les pedres en fem pans. Si
vam poder fer la revolució in-
dustrial amb Barcelona ocupa-
da i emmurallada, per què no
hauríem de poder fer un refe-
rèndum d'autodeterminació en
aquesta Espanya engreixada i
corrupta i aquesta Europa en-
vellida que no sap on va?

Article publicat a El Nacional

4Abocar-les pel boc gros
per Jordi Lleal 

Als polítics, quan estan en ple-
na campanya electoral, se’ls
escalfa la boca i les aboquen pel
broc gros. 

La presidenta d’Andalusia
fa servir Barcelona i Catalunya
com a arma llancívola contra
Podemos amb un exabrupte:
“Senyor Iglesias, els vots dels
andalusos no serviran per pa-
gar els privilegis de l’Ada Colau
i dels independentistes cata-
lans. No hi haurà espanyols de
primera i de segona”. 

En quins temps viu i està
encara la presidenta, amb
aquestes diatribes? Es pot ser
més miserable? Catalunya té
un dèficit fiscal del 8% del PIB.
Això està àmpliament recone-
gut. Com es poden fer aitals
afirmacions? Esperem la reac-
ció dels companys de partit
del PSC, que han quedat glaçats
i amb el cul a l’aire, quan saben

que si tenen alguna possible
sortida, després de la més que
probable davallada electoral
del 26-J, serà negociant amb
els d’en Comú Podem, arribar
a certs acords entre Miquel
Iceta i Xavier Domènech com
han fet a l’Ajuntament de Bar-
celona. 

Amb aquests companys de
partit que les deixen anar tal
com raja i sense embuts, apu-
nyalant-te per l’esquena, no ca-
len enemics. En definitiva, un
exemple més de com els inde-
fensos ciutadans hem de su-
portar autèntiques bajanades,
suportant el suplici, esperant pa-
cientment que la campanya
passi ràpida i s’acabi ben aviat.
I als que han tingut l’atreviment
de veure en directe el debat, per
no dir xarlotada a quatre a la te-
levisió, els acompanyo en el
sentiment. Quin avorriment!  

Un diari participatiu
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Parlen els
veïns

María José
“No em sembla bé,
encara no els ha do-
nat temps de fer
res, com a mínim
aquesta és la meva
sensació. Jo visc al
passatge Serra i

Arola i és l’únic carrer de l’entorn de la pla-
ça de Sants que no han arreglat, és molt
difícil poder-hi passar.”

Xavi
“Malament, en un
any és impossible
adaptar-se al barri i
és difícil que hagi
pogut fer res. El
problema és que es
comencen a fer mol-

tes coses i no s’acaba res, com per exem-
ple amb Can Vies o la reparcel·lació del po-
lígon A del carrer Juan de Sada.”

Amalia
“Havent manat no-
més un any no po-
den haver fet res, no
entenc que canviï el
regidor. Ara la nova
regidora s’haurà d’a-
daptar i serà una

pèrdua de temps. A la senyora Pérez li di-
ria que m’agradaria que hi hagués molta
més neteja i seguretat als carrers.”

Àlex
“Sempre i quan les
coses continuin fun-
cionant, com que ha
estat fruit d’un pac-
te polític no em
sembla del tot ma-
lament. Aquí hi tro-

bo a faltar que es facin moltes més zones
verdes i que es facilitin serveis com ara
benzineres, que queden lluny del barri.” 

Què et sembla el canvi de regidor de Jaume Asens per Laura Pérez?
per Pau Arriaga

Un diari obert

A diferència del castellà, a la nostra
llengua, la confiança es fa, no és dona. Al
món de la lingüística existeix l'anome-
nada hipòtesi Sapir-Whorf que postula
que cada llengua porta en les seves ex-
pressions i construccions tota una forma
de veure el món singular i diferent dels
parlants d'altra llengua. Sigui certa o no,
en català tant els petons com la confiança
són obres més que desitjos. Són actes
més que volicions. Així doncs, la con-
fiança que va demanar el president Pu-
igdemont que la CUP li demostrés encara
s'ha de construir. No hem d'esperar que
es doni sense més.

I parlant de construir, és cert que al-
guns sectors de l'esquerra independen-
tista han bastit un relat ferreny i in-
amovible negant l'abast popular del
procés i qualificant-lo reiteradament
d'espantall dels interessos d'una dreta
que no volia la independència. Aquesta
postura és absolutament legítima i segur
que té una part de raó, però es troba (des
d'ara i fins setembre) en l'obligació in-
tel·lectual de demostrar empíricament
que el procés (aquest procés, en aquest
moment i amb aquests actors) és men-
tida i no ens portarà a la independència.
Si aquests sectors deien convençuts que
tot el que ha passat al país (els dos 9N,
lleis de ruptura, independentisme po-
pular...) no passaria, hauran de demos-
trar que aquest tampoc és un govern i un
parlament d'independentistes. Cap pro-
blema, era un debat etern i estèril que per
fi arribarà al seu punt de resolució.

Ara ja no es tracta de lleis més o me-
nys socials, de posicions sobre educació
o sobre parcs temàtics. Setembre és el mes
de l'aposta clara i neta o pel procés o per
una hegemonia de l'autonomisme d'es-

querres. Perquè en acabat, aquests sectors
haurien d'explicar que, si el procés no és
vàlid, l'únic camí majoritari que li queda
al país és "l'autonomisme plurinacio-
nal", la socialdemocràcia colau-maraga-
lliana què, ves per on, sí que va veure apro-
vats els seus pressupostos.

Per altra banda (molt important) s'ha
de tornar a teixir i a construir la confian-
ça en l'espai polític que representa l'anti-
capitalisme català. Després de més de vuit
anys de crisi crònica, de creixement im-
parable de les desigualtats, d'inoperància
de totes les solucions econòmiques pro-
posades per l'economia acadèmica, és im-
peratiu mantenir un espai polític a Cata-
lunya que relligui les velles tradicions co-
operatives, no capitalistes, insurgents,
fins i tot, amb el sorgiment de noves clas-
ses com el precariat i els migrants. I que
pugui combatre la puixança de velles ti-
ranies com el patriarcat o la xenofòbia. És
just i necessari per tothom que tinguem
una esquerra d'obediència catalana capaç
d'impugnar el nou felipisme allà on més
prospera: les nostres classes populars.

Aquest espai polític d'esquerres ha de
ser, això sí, creïble i adult. Ha de ser ca-
paç d'actuar a partir del càlcul de costos
i beneficis i no de cops de rebequeria es-
tètica més propis de la psicologia adoles-
cent que de la política revolucionària. Ha
de saber què vol guanyar i on i què pot dei-
xar perdre i quan. D'aquí a setembre, tots,
més que donar (donar les culpes, donar
exemple o donar lliçons) s'han de posar
a fer. No dic fer-se abraçades per no em-
bolicar la troca, però sí fer-se confiança.
La gent del país fa més de sis anys que ho
fa. Que els mirin a ells.

Article publicat a El Món

4Confiances
per Antonio Baños

4Que aprofiti
per @ModernetdeMerda    

Un parèntesi. Aparquem momentània-
ment el procés, les eleccions, el Barça, les
inundacions de París i la imminent ar-
ribada de Trump. Fem una pausa i
abordem un petit tema, un gran drama,
que per motius que desconec passa
massa desaparcebut en les nostres ter-
túlies i parlaments. Aturem-nos i trac-
tem-lo sense por abans que ens fem mal
com a país.

A veure com ho descric, que ens en-
tenguem tots. Amb la màxima educació
i claredat.

Quan hi ha persones menjant en un
espai, un espai comú, un espai ple de
companys de feina generalment, és
habitual que de sobte aparegui un nou
comensal i que aquest, amb total im-
punitat, digui bon profit o, pitjor enca-
ra, que aprofiti. Els comensals pre-
sents en aquell espai es veuen llavors ob-
ligats a deixar de menjar, a mastegar rà-
pidament o a parlar amb la boca plena
per respondre amb un cordial gràcies.
Un agraïment que no aporta res a un co-
mentari que tampoc aportava res i que,
a més, si s'analitza fredament, pot con-
siderar-se fins i tot de mal gust i de bai-
xa estofa. Per què m'hauria d'aprofitar,
aquell tupper? És imprescindible que ho
faci? No es pot menjar simplement
per pura golafreria? Quin paper juga
vostè en la meva salut privada? És
més, qui és vostè?

Aquestes interrupcions es poden
anar reproduint tantes vegades com co-
mensals vagin incorporant-se a la sala,
especialment en oficines o llocs comuns,
fent més pesat i molest un moment tan
delicat del dia com és un bon àpat. Un
bon àpat en solitud, sobretot (no deixem
mai de reivindicar els àpats en solitud,

potser un dels millors regals que els és-
sers humans ens hem fet a nosaltres ma-
teixos). Ep, que aprofiti. 

Entra un nou comensal i tota la sala
ha d'alçar la mirada, deixar de fer el que
estava fent i enretirar-se la bola de po-
llastre a un costat de la boca per poder
procedir a respondre que gràcies per de-
sitjar-me tot això que em desitges. Bon
profit. N'entra un altre i es repeteix la ma-
teixa escena i el mateix agraïment. I un
altre. I un altre. I una altra interrupció.
I un altre fals agraïment.

Fins quan? Fins quan haurem de viu-
re amb aquests constants atacs a la in-
timitat? S'ha rumiat, ara que estem re-
pensant el país, la manera de prohibir i
sancionar aquest error del sistema?
Fem-ho. 

Pensem-ho. Debatem-ho. No tin-
guem por d'eliminar tot allò que ens fa
més mediocres com a espècie. Si no, en
què consisteix aquest país nou que vo-
lem fer? Que ens expliquin de què va, si
no va de fer un país normal, educat, pru-
dent i no invasiu.

No ho sé, hem de fer alguna cosa i
hem de fer-ho ja. No té cap sentit, cap
ni un, continuar allargant aquesta ago-
nia, aquests àpats estroncats per una su-
posada bona educació mal entesa. Hem
de deixar de ser aquesta societat pesa-
da que interromp, que no respecta l'al-
tre, que intervé i pontifica quan no
toca. Aquesta societat malalta que de-
sitja als altres que li aprofitin coses a la
vegada que els obliga a que li agraeixin
el gest. I no estaria malament comen-
çar aquest canvi de xip desterrant d'u-
na vegada per totes el bon profit, aquest
fastigós i aparentment innocent bon
profit que cada dia interromp un país.

@encampanya: Toda España pendiente
de los pactos y el debate ha dedicado un
minuto al tema. Enhorabuena a los mo-
deradores. #Debatea4.

@lopezdoriga: España debutó en la Eu-
rocopa con victoria y no podía faltar el
tuit de Gerard Piqué, que salvó a su se-
lección.

Opinió en 140 caràcters

@SantiVila: De nou un fanàtic fa plorar el
món, assassinant 50 innocents que ni
coneixia. El meu condol per a les víctimes
i per a la família del botxí.
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Ja han passat cinc anys. L’11 de
juny de 2011 els veïns de la Bor-
deta van aconseguir la cessió del
bloc número 11 de Can Batlló. Un
cop transcorregut el primer lus-
tre de gestió veïnal l’espai ha
canviat molt i, avui dia, i gràcies
a la feina de 200 voluntaris, els
veïns gestionen nou naus d’a-
quest antic recinte fabril. L’espai
acull una biblioteca amb més
de 14.000 exemplars, un espai de
creació musical o, entre altres, di-
ferents tallers.

Per celebrar aquest aniver-
sari, la plataforma Recuperem
Can Batlló va organitzar entre di-
mecres i dissabte passat diferents
actes  commemoratius.  La pro-
jecció d’una pel·lícula, un debat
relacionat amb el decreixement,
titelles solidàries, un sopar d’a-

niversari, una festa al carrer amb
punxadiscos, un taller de seri-
grafia o portes obertes als horts
i jardins comunitaris van ser al-
guns dels actes programats al
llarg d’aquests dies. En paral·lel,
fins aquest dissabte es pot visitar
l’exposició fotogràfica ‘Adéu, Can
Batlló! Hola, Can Batlló!’, que es
divideix en dos àmbits, el de les
mirades fotogràfiques i el del
vessant històrica, i a partir de les

quals es mostra el significat his-
tòric de Can Batlló. L’exposició
també inclou el curtmetratge
‘Els mil fils’.

Després d’aquests cinc anys
de gestió, l’objectiu de Recu-
perem Can Batlló és que l’A-
juntament tiri endavant la
transformació de l’antic recin-
te industrial en habitatges de
protecció oficial, equipaments
per al barri i zones verdes. 

Imatge d’un dels horts comunitaris de Can Batlló. Foto: Twitter (@CanBatllo)

Can Batlló celebra el cinquè
aniversari de gestió veïnal

» Els veïns gestionen 9 naus del recinte fabril gràcies a 200 voluntaris
» Recuperem Can Batlló ho celebra amb un programa d’actes festius

Varoufakis, a les Cotxeres: 
“El 26J podeu salvar Europa”

POLÍTICA4L’ex ministre de Fi-
nances grec, Yanis Varoufakis, va
ser el convidat estrella el passat
dos de juny a les Cotxeres de
Sants en el marc de la celebració
de l’acte ‘Pensem Europa en
Comú’, que també va comptar
amb la presència de l’alcaldessa
Ada Colau, el primer tinent d’al-
calde Gerardo Pisarello i el can-
didat d’En Comú Podem a les
eleccions Xavier Domènech.

Durant la seva intervenció da-
vant d’un públic que va omplir la
sala, Varoufakis va situar les prò-
ximes eleccions espanyoles del
26J com una oportunitat per l’es-
querra per canviar les coses. “Te-

niu una oportunitat d’or de salvar
Europa. L’única manera és en-
forntar-se a les polítiques de la UE.
Anem a dir a Brussel·les, Frank-
furt, París i Berlín que no des-
trossaran Europa”, va afirmar
Varoufakis de forma contundent. 

L’exministre de Finances grec,
que el passat febrer va crear un
moviment d’esquerres per re-
fundar la UE, també va voler
destacar que “Barcelona demos-
tra que hi ha ciutats que poden co-
mençar a treballar per recuperar
l’espai públic des de baix”. Al
mateix temps, va afegir que “s’ha
d’unir l’esperit d’Atenes i de Bar-
celona i s’ha de fer a tota Europa”.

El Centre Cultural Islàmic
compra un local al carrer Súria
ENTITATS4El Centre Cultural
Islàmic de Sants ha adquirit un
nou local al carrer Súria, al barri
de la Bordeta. D’aquesta mane-
ra, l’entitat aconsegueix un nou
espai on poder dur a terme amb
comoditat les seves activitats.

El col·lectiu feia temps que
batallava per aconseguir un
nou espai després que la mes-
quita del camí de la Cadena es
veiés afectada pel pla urbanís-
tic de Can Batlló, cosa que pro-
vocarà que l’any que ve s’ende-
rroqui. La solució a la proble-
màtica que es vivia ha arribat

després del canvi de la junta del
Centre Cultural Islàmic. El nou
president de l’entitat, Moha-
med Boutaliss, ha explicat al
portal El3.cat que amb la nova
junta s’ha pogut fer “un canvi de
rumb, ja que amb l’Ajuntament
tot s’havia estancat”. 

Ara l’entitat ha demanat al
Districte que col·labori en l’ade-
quació del local. La petició és vis-
ta amb bons ulls per part muni-
cipal, cosa que podria voler dir
que de cara l’any que ve el Cen-
tre Cultural Islàmic es pugui
instal·lar a la nova seu.

Arriben les Festes Majors de
Font de la Guatlla i la Marina

CELEBRACIÓ4Les Festes Majors
de la Font de la Guatlla i la Mari-
na estan a punt de començar.

La primera a arrencar serà la
de la Font de la Guatlla, que ho
farà demà i s’allargarà fins al
pròxim dia 23. El programa d’ac-
tes arrencarà demà a les sis de la
tarda amb la inauguració de l’ex-
posició de tallers de manualitats
i mitja hora més tard es farà
l’homenatge a la gent gran. Fins
al dia 23 alguns dels actes més

destacats seran el sopar de ger-
manor, les havaneres, el ball de
Festa Major i la celebració de la re-
vetlla de Sant Joan. 

Pel que fa a la Marina, la fes-
ta arrencarà dijous 23 i acabarà
diumenge 26, tot i que els dies pre-
vis ja hi haurà activitats. Al llarg
d’aquests quatre dies els veïns
podran gaudir d’un programa
farcit d’activitats, com ara el sopar
popular, la plantada de gegants o
la cercavila i el correfoc.

Normativa | El Poble-sec ja té nou Pla d’Usos
El Consell Plenari de l’Ajuntament va aprovar a finals de maig el Pla d’Usos del Poble-sec, que
va tirar endavant amb els vots favorables de BComú, CiU i C’s i amb l’abstenció d’ERC, CUP i
PP.  El document divideix el barri en diferents àrees en funció de la trama urbana i l’amplada

dels carrers i és molt restrictiu amb les noves obertures de locals en els carrers més estrets.

Redacció
EL POBLE-SEC

Yanis Varoufakis, en una imatge d’arxiu. Foto: Marc Lozano
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Demanen 5 anys de presó per
a un manifestant de Can Vies
JUDICI4La Generalitat ha de-
manat recentment cinc anys de
presó per a un manifestant que
presumptament va ferir un agent
de policia en un braç, amb el
llançament d’una pedra, durant
la protesta del 28 de maig del
2014 contra el desallotjament de
Can Vies.

Tal com van publicar dife-
rents mitjans fa uns dies, els ad-
vocats dels Mossos demanaven a

quatre estudiants presumpta-
ment implicats en els disturbis set
anys de presó pels delictes d’a-
temptat amb instrument peri-
llós, desordres públics i danys. Fi-
nalment, però, la petició s’ha re-
duit a cinc anys de presó en un cas
i un any i mig per als tres restants. 

Els acusats asseguren que
marxaven cap a casa quan es van
trobar al mig d’un grup que corria
per evitar una càrrega policial.

La PAH ocupa un pis 
al barri de la Marina de Port

HABITATGE4La Plataforma
d’Afectats per la Hipoteca (PAH)
va ocupar la setmana passada
un pis al número 385 del carrer
de la Mare de Déu de Port, al ba-
rri de la Marina de Port, on vi-
via una família que havia estat
desnonada. 

Segons va explicar BTV, dos
membres de la PAH es van fer
passar per una parella interes-
sada a adquirir el pis i una ve-
gada a dins, acompanyats per un
agent immobiliari, hi van entrar
més membres de la platafor-
ma. En total, l’acció de protesta
va estar protagonitzada per uns
150 integrants de la PAH en el
marc d’una campanya contra el

grup d’inversió Blackstone i la
immobiliària Anticipa.

A JUDICI
D’altra banda, tres famílies va ser
jutjades el passat dia 1 acusades
d’un delicte d’usurpació per ha-
ver ocupat el bloc d’habitatges de
la Bordeta, on des del 2013 hi
viuen diverses famílies amb el
suport de la PAH.

La constructora que va fer el
bloc, que està en fallida, es va re-
tirar del judici, mentre que el fis-
cal demana per a les famílies una
pena de multa de 180 euros.
L’advocada de les famílies, per la
seva banda, va defensar que l’o-
cupació es va fer per necessitat.

Un grup d’integrants de l’Ateneu
Cooperatiu La Base, juntament
amb gent del col·lectiu Babàlia,
van ocupar dissabte l’antic edi-
fici de l’Institut Botànic, situat a
davant de l’aparcament del
MNAC. Es tracta d’un edifici
municipal que està abandonat
des del 2003.

Des de La Base han explicat,
a través d’un comunicat, que
l’okupació només és el primer
pas per a la creació d’un espai
pedagògic de criança compar-
tida.  El ja batejat Espai Co-
munal La Botànica servirà, se-
gons expliquen des de La Base,
per “desenvolupar en condi-
cions molt millors projectes
que ja estan funcionant”.
Aquests projectes són els que
impulsa Babàlia, un grup de fa-
mílies que cooperen entre elles
per conciliar la vida personal i
laboral. Des de l’Ateneu i Ba-
bàlia consideren que amb l’o-
kupació d’aquest edifici podran
“desenvolupar en millors con-
dicions programes de postpart,
de criança compartida i treball
amb el cos i la salut”.

Al mateix temps, el col·lectiu
avisa que després d’aquesta oku-
pació en vindran més: “No hem
okupat només un edifici, sinó
que també ens comencem a en-
dinsar a Montjuïc i esperem po-
der recuperar-ne més parts prò-
ximament”.

L’okupació ha provocat la re-
acció immediata del principal
grup de l’oposició, CiU, que ha re-
clamat al govern municipal que
actuï per recuperar l’edifici. Jor-
di Martí, regidor d’Urbanisme del
grup municipal, va preguntar a
l’executiu de Colau “si està ne-
gociant amb els col·lectius que

han okupat l’espai i si pensa de-
nunciar aquesta okupació i instar
al desallotjament de la finca”. 

CONVERSES AMB EL DISTRICTE
Per la seva banda, fonts del Dis-
tricte han explicat a Línia Sants
que ja s’han mantingut converses
amb el col·lectiu d’okupes i re-
corden que formen part d’entitats
“arrelades que fan una feina im-
portant al barri”. Des del Distric-
te també recorden que  l’edifici
“està en desús des de fa 10 anys”
i que, just en el moment de l’o-
kupació, “s’estava estudiant a
quins usos es destinaria”.

Imatge de la festa de després de l’okupació. Foto: Twitter (@AteneuBase)

Okupen l’antiga seu municipal
de l’Institut Botànic de Barcelona
Redacció
POBLE-SEC
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Per segon any, les Jornades Romanes de Barcelona in-
clouen en el seu programa el Sopar Romà! No us ho
podeu deixar perdre. Les inscripcions són al Meeting
Point, de dilluns a divendres. El preu serà de 15 euros.
Veniu vestits de romans!

Us esperem al Sopar 
Romà de Creu Coberta

L’eix comercial Creu Coberta ha parti-
cipat aquest cap de setmana d’aquest
Ral·li ja tradicional que gràcies a Saga-
lés, a la Fundació TMB, i a l’Associació
ARCA, té lloc des de l’Avinguda Maria
Cristina fins a Caldes de Montbui. 
Al llarg del dissabte, l’associació de

comerciants va tenir una carpa situada
en aquesta avinguda del nostre districte
on, a més d’exposar les seves activitats
i productes, va acompanyar a 35 vehi-
cles d’època entre autobusos i autocars,
des del més antic datat el 1909, fins a
les novetats del sector, que fan servir

energies renovables i amb les millors
comoditats.
El diumenge, el Ral·li va anar de Bar-

celona a Caldes, on Creu Coberta parti-
cipà en el dinar, amb la representació de
Manel Solà i Rosana Talens, membres
de la junta, que van recollir un guardó
per la col·laboració amb aquesta gran ac-
tivitat del calendari. Creu Coberta, com
a entitat responsable amb el medi am-
bient i la sostenibilitat, està al costat de
les iniciatives que volen dinamitzar el
transport públic i col·lectiu, a més de les
energies renovables i no contaminants.

Creu Coberta participa en el VII Ral·li
Barcelona – Caldes d’autobusos clàssics

Fotografies del Sopar Romà de Creu Coberta celebrat l’any passat (esquerra i centre). Cartell d’aquest any (dreta)
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&
Els millors curtmetratges del Mecal es 

podran gaudir a l’aire lliure al Poble Espanyol 
Per novè any consecutiu el Poble
Espanyol acollirà el Mecal Air, un
espai únic on gaudir a l'aire lliure
dels millors curtmetratges de l'úl-
tima edició del festival Mecal Pro.
El seu escenari habitual, la Plaça
del Baluard, continuarà omplint
així els divendres i dissabtes d'estiu
de curtmetratges i música en un
espai enmig de la natura i sense sor-
tir de la ciutat. De nit, sota les es-
trelles, amb vistes a Barcelona i
cada setmana amb una temàtica di-
ferent... el somni d'una nit d'estiu
que durarà fins al setembre!
Enguany el Mecal Air, que se

celebrarà de l'11 de juny i fins al 2
de setembre, formarà part de la
programació Nits d'Estiu, el nou
festival que el Poble Espanyol pre-
para per als mesos de juliol i agost.

El cinema a l'aire lliure del Mecal
compartirà cartell amb els millors
humoristes del país (RIUESTIU),
les bandes nacionals de blues més
destacades (Nits de Blues) i el nou
fenomen de l'entreteniment actual,
el cinema amb karaoke Sing-Along.
Serà una oportunitat única de

gaudir de la cultura i el millor ci-
nema en un espai privilegiat!
El preu de l’entrada del Mecal

Air serà de 3,5 euros descarregant
el flyer i de 6,5 sense el flyer. Es po-
dran reservar les entrades a l’adreça
www.poble-espanyol.com/ca/agenda-
barcelona/mecal-air-barcelona 

Més informació i 
venda d’entrades a

www.poble-espanyol.com

A Arenas, el teu Centre comercial
a la plaça d'Espanya, ofereix un
centenar d'establiments al teu
servei. 

Regals, roba per la llar, tecno-
logia, moda i primeres marques,
joies, un supermercat i desenes de
restaurants i espais gastronòmics
al teu servei.
No us perdeu les nostres ofer-

tes. Viu Arenas Barcelona!!
Segueix-nos a Facebook, Twit-

ter, Pinterest, Instagram, YouTube
i al nostre web: 

www.arenasdebarcelona.com

Arenas, el teu centre 
comercial a la plaça d’Espanya

&
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Pensa, botiguer, pensa! (1)
Què fa un botiguer quan té la botiga
buida, a l'espera de clients? Repassar
estocs, revisar comptes, donar ordres,
endreçar i re-endreçar i possiblement
mil i una que el mantinguin activat.
Possiblement així, en tornar a casa,
pensarà que ha viscut un dia força

actiu. Però tot comerciant, botiguer o venedor hauria de
ser també un emprenedor d'idees i activar-se mentalment
(la separació és volguda). Crec que ha arribat el moment
de parlar de fer volar coloms, de trobar-se als núvols, d'anar
a l'hort, de reprendre el sentit positiu de "tenir el cap ple de
fantasies". Sí, aposto, fermament per asseure's i practicar,
en silenci i amb llibreta en mà, el pensament lateral.

Em permetrà el lector que, com professor de pensa-
ment creatiu i innovador a la Universitat de Barcelona, li
faci cinc cèntims sobre que és el pensament lateral. I que
si és ben rebuda aquesta reflexió, hi afegeixi altres lleis i te-
ories que li permetin reblar el clau o el cap. El pensament
lateral o horitzontal va ser descobert per Edward De Bono
en un viatge en avió: ell sovint demanava dos sobrets de
sucre pel seu cafè que vessava un rere l'altre fins que, un
dia, per error va obrir-los alhora adonant-se que, en efecte,
sempre hi havia una manera diferent de fer les coses i que
les rutines eren el pitjor camí per l'home. A partir d'aquell
moment va deixar clares les bases d'una nova manera de
pensar: el pensament analític o intel·ligent que cerca la
causa-efecte on convergeixen els fets a un resultat final i el
pensament lateral o divergent on la causa-efecte no hi té
res a veure. Aquest és el pensament creatiu que s'usa en
campanyes publicitàries, per escriure un llibre o per fer ne-
gocis. La premissa és senzilla i efectiva: cal fugir de donar
per entès o "dar por sentada una idea" , cal fugir de la pri-
mera idea que, si no es té el cap entrenat, no és mai la bona
i cal fugir de la manera tradicional de fer les coses que si no
ens porten a un bon lloc, quedarem sempre ben curts de
cabals i horitzons.

Jordi Folck és escriptor i publicista
Escola de Creativitat Jordi Folck

jordifolck@gmail.com

Limpieza de hígado (1)
Tendemos a considerar al riñón
como nuestro filtro, pero todo lo
que pasa por él, previamente lo ha
metabolizado el hígado. Es la vís-
cera más importante, todo pasa por
él, y aunque está preparado para
aguantar, a veces conviene echarle

una mano porque se fatiga, sobre todo si hacemos ex-
cesos, si tomamos mucha medicación o también si pa-
decemos de estreñimiento. Pensemos que 30 horas
después de comer, si no lo hemos evacuado, comienza
la degradación de las proteínas, generando toxinas
que se acumulan en el hígado. Aunque las transami-
nasas en un análisis den bien (si así no fuera, sería señal
de  algo más severo), el hígado se fatiga.

¿En qué lo notamos? Primero por el cansancio o la
indolencia, incluso algo de tristeza. Puede haber mal
sabor de boca o mal aliento y también es caracterís-
tica la apetencia desaforada por el dulce (chocolate,
galletas, pan o picos), ya que un hígado cansado
quiere glucógeno, que lo saca de los hidratos, de los
azúcares en suma, con el problema subsiguiente del
aumento de peso.

Siempre que se necesite, pero al menos un par de
veces al año, conviene hacer una limpieza hepática,
utilizando en forma de extractos plantas como la al-
cachofa o el boldo (estimulan la función biliar y dre-
nan), cardo mariano y desmodium que lleva silimarina
y activa la regeneración del parénquima hepático y rá-
bano negro que lleva una gran cantidad de azufre or-
gánico, que es nuestro principal detoxificador, nuestro
mejor limpiador.

Diego Díez
Creu Coberta 40 Telf 93 4248916
www.ladieteticabarcelona.com

Les capacitats Directives  les PIMES
La capacitat d'assumir nous reptes i
la creació de noves empreses, amb
les garanties i seguretat que reque-
reixen les empreses PIMES, implica
una formació i experiència sòlida en
múltiples disciplines.

És molt important dimensionar les
capacitats directives per a l'alta direcció amb criteris com: 

1) Metodologies amb enfocament pràctic i professional
La formació empresarial està concebuda perquè les per-
sones que treballen en àrees de gestió puguin obtenir
el màxim aprofitament del seu pas pels programes. Els
continguts, enfocaments i metodologies estan orientats
a proporcionar perfils de competències i capacitats de-
mandats en el món de l'empresa, tant més si s'integren
amb experiències prèvies en altres àrees.
2) Èmfasi en el  foment d'habilitats.

Es presta especial atenció al foment d'habilitats pròpies
del directiu com ara innovació, creativitat, capacitat de
presa de decisions i implantació de les mateixes, ... ) , tant
per ser elements necessaris en el desenvolupament d'i-
dees de negoci i projectes propis, com per la seva crei-
xent importància en el món de l'empresa, on es
requereixen professionals amb aquestes competències
per fer front a un entorn globalitzat que canvia cada ve-
gada més ràpid.

En un mercat global cada vegada més competitiu,
els professionals del món de l’empresa necessiten una
formació en la direcció estratègica de l’empresa que els
permeti ser referents en el seu sector i competitius res-
pecte als seus competidors. 

Dr.  Cèsar Duch i Martorell
Coordinador Master MBA Universitat de Vic

cesar.duch@uvic.cat

El pas enriquidor del temps
Aquest article vol compartir una bona
noticia: amb el pas dels anys les per-
sones accentuem les característiques
positives del nostre caràcter, al con-
trari del que moltes persones creuen.
Segons un estudi efectuat per la Uni-
versitat de Califòrnia a Berkeley entre

un total de 132.000 persones d'entre 21 i 60 anys. Aques-
tes persones van contestar un qüestionari que avalua cinc
grans factors de la personalitat: rectitud, amabilitat, fran-
quesa, extraversió i neurosi. Els investigadors concreten
que la rectitud (capacitat d'organització i autodisciplina)
augmenta durant la vida, així com l'amabilitat i la genero-
sitat són característiques que, en general, milloren a partir
dels trenta anys. L'estudi finalitza afirmant que l'experiència
vital és un factor positiu determinant en l'evolució de la
personalitat.

És o no una bona noticia? Complir anys ja és doble
motiu de joia: per la possibilitat real de ser millors amb no-
saltres i amb els altres i per poder gaudir del miracle. És una
notícia que amaga una única condició, cal voler; requereix
dedicar-se, coneixes i superar creences. I sembla ser -se-
gons els estudis esmentats- que hi ha una majoria de per-
sones que volen fer-ho. Tot i que arribar a aconseguir un
benestar profund té molt d'art, d'art de viure.

Viure amb consciència, responsabilitat i amb mirada i
actitud d'eterns aprenents, és la manera més intel·ligent de
gaudir del recorregut màgic pel món. La qualitat del nos-
tre curt viatge depèn en gran part de la nostra manera de
mirar i de sentir. En tot cas, els estudis demostren que ja
estem en el camí i que millorem amb els anys, com el vi.

Pilar Garcia Fuertes
Directora del Museu del Ferrocarril de Catalunya

www.museudelferrocarril.org

Si has de viatjar...
L'estiu és l'estació preferida per allun-
yar-se de la rutina i anar-se'n de viatge
a un país exòtic o tropical. És conve-
nient informar-se sobre els aspectes
sanitaris del viatge, com són les ma-
lalties típiques del país, que són noves
per a nosaltres, i les mesures preventi-

ves que haurem de prendre.
La transmissió de totes aquestes malalties tropicals és

per picada de mosquit que prèviament ha estat infectat.
Així que per prevenir les picadures haurem de tenir en
compte una sèrie de mesures: Aplicar-se un repelent per
mosquits, sempre després del protector solar, l'ús de mos-
quiteres per protegir el llit o l'àrea de descans i utilitzar
peces de roba de màniga llarga i barret per protegir la mà-
xima àrea possible de pell.

Si ha de viatjar a l'estranger, i sobretot a llocs tropicals i
poc freqüents, recordi posar-se en contacte amb un Cen-
tre de Vacunació Internacional, on rebrà tota la informació
necessària i individualitzada, amb les seves corresponents
mesures preventives per evitar riscos relacionats amb els
aliments, begudes i l'entorn (sol, altura, insectes...).

A més, és important tenir present les vacunes neces-
sàries per a la zona on viatgem, com contractar amb els
centres de vacunació, com a mínim, un mes i mig abans
de sortir de viatge, ja que moltes vacunes i tractaments
preventius necessiten un període de temps per a ser efec-
tius.

Com algunes malalties no es manifesten de forma im-
mediata, fins a dotze mesos després d'haver acabat el
viatge, haurà de consultar al metge qualsevol símptoma
que pugui tenir amb el viatge.

Molt bon viatge a tots!!
Reyes Vilar Viladomiu

Farmacèutica
www.farmaciavilarviladomiu.es

Els expertsdel barri opinen

Nutrició, coaching i acupun-
tura, com ens poden ajudar? 
Menjar bé, no és sinònim de tenir
uns bons hàbits alimentaris, ja que
hem de nodrir al nostre organisme
de tots els elements que són neces-
saris. Un equilibri emocional no és
fàcil i més si volem fer front a les di-

ficultats del dia a dia, o en el cas que vulguem utilitzar
tot el nostre potencial, per aconseguir els objectius que
ens plantegem. Els dolors que ens poden aparèixer per
un costat, estrès tant físic com emocional, fan que re-
percuteixi en el nostre organisme i que en algunes oca-
sions, necessitem tractaments alternatius que ens
ajudin a recuperar el benestar interior. La nutrició, el co-
aching l'acupuntura, són tres disciplines, que ens poden
servir per recuperar el nostre benestar i per tant, millo-
rar la nostra salut, només és viu una vegada. Wellness
Center Sants s'amplia i creix, posant a la vostra disposi-
ció els millors serveis en fisioteràpia, osteopatia, nutri-
ció, coaching i acupuntura, perquè tingueu un centre de
salut proper i de confiança. Perquè cuidar-se costa molt
poc, a Wellness Center Sants volem ser el teu centre de
salut, on els nostres professionals t'assessoraran sobre
els dubtes que puguis tenir.

Xavier Lluís Fuentes  
Wellness Center Sants 

C/ Rector Triadó 41 (0801 Barcelona) 
centre.wellness@glothink.com
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Creu Coberta va ser un punt
important del camí que duia
cap a l’antiga Barcino. Per ella hi
transitaven legionaris, ciuta-
dans, esclaus i comerciants, que
anaven a la petita ciutat romana
que amb el temps esdevindria la
capital de la futura Catalunya.
Dos mil anys més tard, els boti-
guers han agafat el testimoni
dels seus antecessors i organit-
zen les Jornades Romanes de
Creu Coberta. Durant aquest
cap de setmana, l’eix comercial
traurà al carrer botigues, farà
desfilades, combats entre gla-
diadors, vendes d’esclaus i xe-
rrades al voltant del món romà. 

Pel que fa a les activitats te-
màtiques, destaca l’Officia et
Tabernae Romanorum, una re-
creació dels oficis i botigues de

l’antiguitat clàssica romana.
També hi haurà la tradicional
companyia de legionaris i la
Pompa Triumphalis, la desfila-
da de gala de Creu Coberta. 

Les jornades, que enguany
arriben a la sisena edició, estan
organitzades amb la col·labora-
ció de Barcelona Oriens i l’esco-
la Joan Pelegrí. 

Pel que fa a les conferències,
arrencaran dissabte a la una del

migdia amb Francesc Sánchez,
president de l’associació Arrao-
na Romana, que parlarà sobre
l’urbanisme a la Roma Antiga.
També es faran xerrades sobre fi-
losofia, història i arquitectura,
sempre relacionat amb Roma. 

Un dels moments culminants
de les jornades tindrà lloc dis-
sabte  al Meeting Point, on es farà
el sopar romà, amb un menú ins-
pirat en l’antiguitat clàssica.

Es faran representacions històriques durant les jornades. Foto: Creu Coberta

Tot a punt per a les Jornades
Romanes de Creu Coberta

» L’eix recordarà el passat romà del barri aquest cap de setmana
» Xerrades, venda d’esclaus i lluites de gladiadors, els plats forts

Bon balanç de Sants-Les Corts
de la mostra al carrer Galileu

FIRA4L’Eix comercial Sants-
Les Corts va celebrar dissabte
passat la seva Mostra de Comerç
al carrer Galileu, que va comp-
tar amb la participació de prop
de 120 parades, entre botigues
associades i artesans vinguts
de fora. 

Des de l’associació han valo-
rat de manera “molt positiva” la
fira, que a banda de l’aspecte
més purament comercial va ofe-
rir activitats i tallers per a to-
thom. De fet, es van instal·lar dos
escenaris –al mateix carrer Ga-
lileu, un a l’altura de Violant

d’Hongria i un altre a Can Brui-
xa– on es va fer diverses exhi-
bicions de dansa a càrrec d’es-
coles del barri. 

La climatologia va ser molt
favorable, aspecte que va col·la-
borar a atraure visitants, segons
expliquen des de l’eix. A banda,
l’associació també va instal·lar el
seu Espai Solidari, on va vendre
el seu got solidari –per només un
euro–, creat per aportar recur-
sos a causes socials. 

Per altra banda, l’associació
segueix immersa en la celebra-
ció de la seva ruta de tapes. 

La Confederació de Comerç
cessa Miquel Àngel Fraile 

POLÈMICA4La Confederació de
Comerç de Catalunya (CCC) va
comunicar el passat dijous dia 2
el cessament del seu secretari ge-
neral, Miquel Àngel Fraile, per-
què, segons indica, “els comptes
dels darrers exercicis s’han tan-
cat amb pèrdues”. En un comu-
nicat, la junta explica que  “ha
perdut la confiança en la tasca de
Fraile”. Segons va avançar El
Periódico i han confirmat fonts de
la CCC a aquesta publicació, una
auditoria externa hauria detectat
un forat de més de dos milions
d’euros als comptes. 

El mateix Fraile ha explicat
a diversos mitjans que va posar
a disposició el seu càrrec a prin-
cipis de juny perquè  s’han
arrossegat anys de pèrdues,
però ha negat la possibilitat que
hi hagi cap irregularitat. Se-
gons va indicar El Periódico, la
CCC també ha rellevat de les se-
ves funcions a Rosa Maria Se-
rrano, directora del departa-
ment de Formació de l’entitat i
esposa de Fraile. 

Maria Rosa Eritja, presiden-
ta, agafarà les competències de
la secretaria general de la CCC.

Degustació de musclos amb
cava demà al Mercat de Sants
TAST4El Mercat de Sants farà bo
allò de “musclos, coca i cava” amb
una degustació d’aquest marisc i
d’aquest espumós de la gastro-
nomia catalana demà a partir de
dos quarts de 12 del migdia. 

Aquesta iniciativa s’emmarca
en la que porten a terme el Gre-
mi de Peixaters i alguns mercats
de la ciutat, entre els quals hi ha
el de Sants. Des de l’equipament
informen que hi haurà un parell
de taules de distribució amb

cambrers que serviran musclos
amb una petita copa de cava. A
més, destaquen que amb actes
com aquest promocionen “les
tradicions populars”. 

L’any passat ja va tenir lloc
aquesta degustació, la qual va ser
“tot un èxit”. Segons expliquen
des del mercat, hi va anar tanta
gent que es van exhaurir les exis-
tències d’aquest preuat marisc.
Enguany, per curar-se en salut,
n’han demanat més.

Trobada | Els Mercats Verds centren el setè Congrés de Mercats
El Congrés de Mercats, celebrat el passat dia 6 de juny, es va centrar a explicar què és el 

producte de proximitat i com els mercats poden ser “més sostenibles a partir de bones pràc-
tiques”. Els 16 ponents, representants de diversos àmbits, van exposar iniciatives i diferents

projectes dels mercats municipals que han fet canviar els hàbits de consum darrerament. 

Redacció
HOSTAFRANCS

L’eix celebra sortides al carrer durant tot l’any. Foto: Sants-Les Corts



El comerç, un coixí social
» La Fundació Barcelona Comerç col·labora amb 

moltes iniciatives solidàries que milloren la societat

EDITORIAL/ El comerç no és només una
activitat econòmica, un vehicle de relació
entre les persones o un il·luminador de ca-
rrers, sinó que també és un actor principal
per detectar problemàtiques que moltes
vegades no arriben a les administracions
pertinents i, si hi arriben, amb la manca de
recursos que hi ha en l’actualitat no poden
solucionar-les.

A part de la nostra vocació de servei als
altres, també col·laborem amb moltes ini-
ciatives que milloren la societat, sense més
retorn que la satisfacció personal d’ajudar.

Per exemple, la Fundació Barcelona Co-
merç col·labora amb multitud d’esdeveni-
ments de caire solidari i social,  tenint com
a objectiu avançar cap a una responsabili-
tat social comercial del col·lectiu. 

Un altre exemple pot ser una iniciativa
presa per l’Ajuntament de Barcelona, en
detectar una sèrie de problemàtiques en-
vers les persones grans de les quals els ser-
veis socials no tenen constància. La seva
proposta ha sigut posar-se en contacte
amb les organitzacions comercials d’àm-
bit territorial per fer de “radars”:  fer arribar

als serveis socials les conductes de risc d’a-
questes persones o dels seus familiars o
cuidadors. Nosaltres, que estem molt a
prop de les persones que vénen als nos-
tres establiments, que els veiem quasi
cada dia i parlem amb ells, podem detec-
tar un problema de malnutrició, de mal-
tractament, de mala dosificació dels
medicaments, de qualsevol signe evident
de canvis en les seves conductes habituals,
duent a terme una tasca d’ajuda social a
cost zero per a les administracions. 

Aquest model de comerç és el que

hem de defensar entre tots. No volem
tracte de favor, volem justícia en un mo-
ment en què l’ultraliberalisme només be-
neficia els que després tenen un
comportament ètic i social deplorable.
Promoure la corresponsabilitat compar-
tida entre actors socials, comerç i adminis-
tració ha de ser la fórmula de gestionar els
nostres entorns de relació tant urbanística
com relacional.

Pròsper Puig i Brignardelli, vicepresident 
administratiu de la Fundació BCN Comerç

» L’entitat recorda que fa una tasca de “radar” 
per detectar possibles problemàtiques als barris

Montserrat Ballarín pàg 22
“Crec que el petit comerç 
ha d’estar el més 
associat possible”

21 | 

Lluís Llanas pàg 23
“La Fundació Barcelona Comerç
necessitava adaptar-se als 
nous temps, i això estem fent”
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ENTREVISTA/Montserrat Ballarín és la
tercera regidora de Comerç en poc
temps. Parlem amb ella sobre el seu
model de comerç, sobre l’associacio-
nisme i sobre els temes candents.

Com defensarà el comerç de des de
l’Ajuntament?
El nostre pla és ser aliats d’aquell co-
merç que està fent les coses bé, que
lluita per donar un servei i que està in-
teressat a innovar i a tenir un signe
identitari propi. Pensem que el comerç
ha d’estar el més associat possible i
volem donar-li suport per tal que pugui
innovar i adaptar-se als nous temps.

Quan es començarà a donar aquest su-
port?
Tenim un diàleg molt fluid amb les asso-
ciacions de comerciants més representa-
tives i molt aviat reunirem el Consell de
Comerç i Ciutat, on avaluarem del Pla
d’Impuls i Suport de Comerç 2013-2016.
Volem fer un balanç i anàlisi conjunt sobre
l’execució del Pla i, juntament amb les
idees del programa de proximitat, el pacte
de Govern –on hi ha una clara aposta pel
desenvolupament del comerç en àrees

més problemàtiques– i amb altres idees
del PAM, plantejar les bases del que serà
el nou Pla d’Impuls i suport fins al 2019.

Ha parlat abans de l’associacionisme
comercial. Com el veu vostè actual-
ment?
El balanç és desigual segons els barris.
Hi ha zones on aquest associacionisme
és molt fort i això es tradueix en què el
comerç es desenvolupa, aconseguint
més força. I en altres no existeix, cosa
que ens preocupa molt. En aquest sen-
tit, amb la Fundació, els Districtes i els
tècnics de comerç hem d’aconseguir
que el sector s’organitzi. Cal començar
de mica en mica, amb coses concretes
per anar reforçant el teixit associatiu.

Des del maig portem un ritme frenètic
amb els aldarulls de Gràcia. Hem sentit
a parlar de mesures de suport als co-
merciants de Gràcia. En què es basen?
Creiem que tota la situació a Gràcia amb
el Banc Expropiat ha agreujat la situació
delicada en la qual estava el teixit asso-
ciatiu i comercial de la zona. El passat 8 de
juny hi va haver una reunió on es va pac-
tar que a finals de mes hi haurà un Pla de

Comerç amb dos vessants: un de pla de
xoc, amb accions ràpides i resolutives per
millorar l’afluència de clients, i un segon
basat en un pla estratègic que implicaria
intentar formar una federació, crear una
marca per a l’entorn, una identitat prò-
pia... Un treball de més recorregut. Posa-
rem els recursos que calguin, però hem
de rebre informació dels comerciants per
saber què els fa falta.

Un altre tema candent és el top manta,
què en pensa?
Nosaltres estem al costat de les persones
que fan les coses correctament i d’acord
amb la legalitat i d’aquelles altres que per
circumstàncies de la vida estan fora de la
legalitat però que s’hi volen acostar.
Creiem que a les persones que exercei-
xen la venda ambulant il·legal i volen
tenir una nova oportunitat cal ajudar-les,
i des de l’Ajuntament tenim diferents pla-
taformes per fer-ho, com Barcelona Ac-
tiva. Però al mateix temps considero que

els productes falsificats, la manca de pa-
gament de les taxes d’ocupació o la
manca de pagament dels impostos deri-
vats d’aquestes vendes són coses que di-
fícilment es poden acceptar en un
ajuntament democràtic. Cal afegir també
que l’assemblatge i la venda de produc-
tes falsificats és un delicte. Per tant,
també caldria el suport de la Generalitat
i la implicació de les forces de seguretat
autonòmiques.

I sobre la qüestió dels horaris, quina
opinió té?
Per sort tenim un acord pactat al Ple amb
el qual es va arribar a un consens. Crec que
aquest és l’acord que funciona, no satisfà
del tot ningú però tothom se sent repre-
sentat en gran part. Crec que hem d’avan-
çar en el compliment i els compromisos de
l’acord. Ara per ara no és el moment de tor-
nar a obrir aquest debat perquè, tot i que
hi ha opinions enfrontades, no podem se-
guir aprofundint en les diferències.

MOSTRES/Els eixos i associacions comercials han pre-
parat uns mesos de juny i juliol farcits d’activitats i fi-
res a l’aire lliure per aprofitar el bon temps. Durant els
primers dies de juny, diferents eixos han celebrat fi-
res comercials, com ara Barnavasi, el passat dia 4, l’Eix
Sant Martí, diumenge 5 de juny, o bé l’Eix Sant Andreu,
que va sortir al carrer el passat 4 de juny. 

Una altra de les activitats preferides dels eixos són
les rutes de tapes. L’Eix Sagrada Família està celebrant
la seva primera fins al 28 de juliol, mentre que els ei-
xos del Clot, Sant Martí i Poblenou fan el seu Triata-
pes fins a finals del mes que ve. 

La calor convida a sortir al
carrer a gaudir dels eixos

ESDEVENIMENTS/ El programa de primavera-estiu
del BCN Moda al Carrer va arribar a la seva fi el pas-
sat dissabte 4 de juny amb la desfilada de Barnava-
si, celebrada al carrer Muntaner, entre Ronda General
Mitre i Arimón. Abans, uns altres cinc eixos comer-
cials van celebrar les seves. 

L’Eix Sagrada Família va obrir foc el passat 20 de maig,
mentre que l’Eix Sant Andreu la va celebrar l’endemà. Una
setmana més tard, el 27 de maig, l’Eix Sant Martí va treu-
re les seves propostes de moda i complements al carrer
Cantàbria i dijous 2 de juny va ser el torn de l’Eix Sarrià.
L’endemà divendres dia 3 va ser el torn de l’Eix Clot. 

Des de la Fundació Barcelona Comerç, impulso-
ra del cicle d’actes de moda al carrer, s’ha fet un bon
balanç de les desfilades i s’ha assegurat que milers de
persones han estat testimonis d’un cicle que pretén
demostrar que els barris també marquen tendència. 

Milers de barcelonins omplen les
desfilades del BCN Moda al Carrer

“El comerç ha d’estar el
més associat possible”
Montserrat Ballarín / Regidora de Comerç de l’Ajuntament
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“La Fundació necessitava adaptar-se
als nous temps, i això estem fent”

CONSUM/ El Parlament Europeu
ha aprovat una resolució que ins-
ta la Comissió a posar en marxa
mesures contra les pràctiques
deslleials en la cadena de distri-
bució d’aliments, per tal de garantir
ingressos justos als productors i
més varietat de productes als
clients. A més, també reclama
combatre la sobreproducció i el
malbaratament. “Hem de fer més
per millorar l’equilibri entre els
proveïdors i els supermercats”, ha
dit un dels ponents de la resolució. 

El Parlament
Europeu, contra la
pràctica deslleial

FORMACIÓ/ El Cibernàrium, al
carrer Roc Boronat, 117, acollirà
els pròxims dies 21 i 23 una ses-
sió formativa gratuïta adreçada
a planificar i posar en marxa
una botiga virtual. Aquesta ac-
tivitat mostrarà els passos que cal
seguir per muntar la botiga a la
xarxa mitjançant el programari
OSCommerce, una plataforma
lliure i gratuïta. El concepte de
botiga virtual representa l’in-
tent de traslladar l’operativa tra-
dicional d’un comerç a internet. 

Un taller per posar
en marxa una
botiga virtual

Lluís Llanas / Vicepresident executiu de la Fundació Barcelona Comerç

DADES/Segons dades publicades
fa pocs dies per l’Institut Nacional
d’Estadística (INE), les vendes del
petit comerç de proximitat cata-
là van augmentar un 6,8% a l’abril
respecte al mateix mes de l’any
passat. Aquest augment ha estat,
en aquesta ocasió, superior al de
la mitjana estatal, que va ser del
6,4%. Les comunitats autònomes
que més han augmentat vendes
han estat les Illes Balears –amb
prop del 9%–, País Basc –8,5%– i
Madrid –8,3%–. 

Tornen a créixer les
vendes del comerç
de proximitat

ENTREVISTA/ Lluís Llanas és president
i botiguer a l’Associació de Comerciants
de Creu Coberta i, des del passat mes
de maig, quan es va elegir la nova Junta
a la Fundació Barcelona Comerç, també
és vicepresident executiu. Amb ell par-
lem dels canvis a la Fundació i de com
en sortiran beneficiats els eixos.

Quins canvis es podran veure a la
Fundació?
Estem avançant cap a una gestió més ho-
ritzontal. La nostra intenció és involucrar
cada cop més els patrons de la fundació,
els presidents dels eixos, els quals tenen
un coneixement molt profund del co-
merç de la ciutat i són clau per a la nos-
tra organització.

Quines funcions desenvoluparà com
a vicepresident executiu?
M’encarregaré del desenvolupament
d’activitats de la Fundació durant l’any,
seguint els programes i les estratègies
definides amb el patronat, el president
i el director. A més, m’encarregaré de la
gestió de diferents àrees com el pro-
grama de relacions amb nous eixos,
acords institucionals, immigració, res-
ponsabilitat social corporativa i acom-
panyament i serveis als associats, entre
d’altres. 

Què aporta aquesta nova junta? 
Primer de tot he intentat veure quines
són les necessitats de la Fundació i de-
finir quins valors volem defensar. Com
a Fundació hem d’adequar-nos als nous
temps, amb estratègies definides. La
Fundació també ha de ser capaç de do-
nar resposta a nous fenòmens: hi ha ha-
gut molts canvis en el món associatiu,
molts canvis polítics i divisió d’opi-
nions en temes sensibles, i això ens ha
portat a la definició d’un nou programa.
Aquest nou programa es basa en qua-
tre pilars: transparència, treball en xar-
xa, serveis i responsabilitat social cor-
porativa. 

En què es basarà aquesta transpa-
rència que cita?
Cal avançar cap a una manera d’actuar
que reforci la confiança que els eixos co-
mercials tenen en nosaltres: hem de fer

accessible tota la informació i exposar-
la als nostres associats, implantant de-
terminats mecanismes d’autocontrol i
rendició de comptes.

I pel que fa al treball en xarxa?
La gestió d’una associació, i en aquest cas
d’una fundació, només es possible quan
es pensa i es fa en xarxa. Una associació
és una xarxa de relacions. El treball en
xarxa té dues vessants: una d’externa,
amb la qual pretenem reforçar la xarxa
de relacions amb entitats i diferents or-
ganitzacions innovadores i comple-
mentàries en l’àmbit de ciutat, per poder
desenvolupar projectes compartits i
arribar a tots els temes d’importància,
convertint-nos en agents de transfor-
mació amb capacitat de formular opi-
nions i d’exercir lideratge. L’altra vessant
és més interna, a nivell d’organització, i
ens permetrà ser més dinàmics a l’hora
de prendre decisions i de tirar projectes
endavant alhora que impliquem molt
més els patrons. 

I com es defensarà la Responsabilitat
Social Corporativa?
El comerç ha de tenir una exigència èti-
ca. La Responsabilitat Social Corporati-
va ha de ser la contribució activa i vo-
luntària per millorar en l’àrea social,

econòmica i ambiental, avançant cap a
la formació d’eixos socialment respon-
sables. 

Tot això com ajuda els eixos?
Esperem que, començant per aquestes
accions, els eixos se sentin part activa
de la Fundació en ser ells mateixos els
que gestionaran les àrees autònomes.
Això sí, sempre seguint els valors in-
closos dins del nostre codi ètic, el pla
d’actuació, els estatuts i tenint en comp-
te que hi hagi sempre una viabilitat eco-
nòmica.  

També s’ha parlat molt de nous serveis
i iniciatives. En podria citar algunes?
La Fundació ha d’evolucionar cap a la
prestació de serveis de qualitat. Està
clar que hem de ser una central de ser-
veis incorporant accions com la Q de
qualitat, desenvolupant plans com el
defensor del client, intentant donar
suport als eixos a nivell de comunica-
ció... És a dir, reforçar l’estructura de la
Fundació per donar serveis als associats.
El nostre lema és Cultura, Ciutat i Co-
merç i, per tant, hem d’evolucionar
cap a aquesta prestació de serveis de
qualitat oferint també sistemes de pla-
nificació, de seguiment i d’avaluació per
tal de valorar-ne l’impacte. 
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L’èxit d’una botiga no es mesura no-
més amb el volum de vendes o amb
el tipus de clientela que aplega. La
diferència entre mirar cap enda-
vant amb optimisme o replantejar-
se el negoci depèn, molt sovint, de
com es gestionen els recursos. I un
exemple n’és l’optimització del con-
sum d’energia elèctrica. 

Poca gent sap que, de mitjana,
una botiga d’alimentació consu-
meix  29.128 kWh anuals, el que es
tradueix en una despesa de 4.500
euros, o que un establiment co-
mercial dedicat al sector del lleure
es gasta cada any una mitjana de
1.200 euros només en energia con-
sumida. Aquestes dades, propor-
cionades per un estudi recent de
l’Institut Català d’Energia (ICAEN),
mostren que el marge de millora
per escurçar despeses als comerços
de Catalunya és ample. 

És per aquesta raó que la Ge-
neralitat va iniciar el passat 23 de
maig una campanya per fomentar
l’estalvi i l’eficiència energètica als co-
merços, amb l’objectiu d’avançar cap

a un sector “més productiu, rendible
i sostenible”.  El programa, que por-
ta per nom Estalvi d’Energia al teu co-
merç, inclou tallers formatius i fins i
tot la possibilitat de gaudir d’un diag-
nòstic gratuït de consum elèctric a
les botigues que així ho sol·licitin. 

DIAGNÒSTIC DE FRANC
Amb els diagnòstics energètics de
franc que ofereix el programa, els bo-
tiguers comprovaran quin és el seu
potencial d’estalvi i quines mesures
poden posar en pràctica per millo-
rar-lo el màxim possible. Aquesta
anàlisi s’ha de demanar en la sol·li-
citud d’inscripció als tallers. 

Un cop assessorats, els boti-
guers tenen accés a una línia de fi-
nançament per aplicar les obres
necessàries i esdevenir un establi-
ment eficient energèticament par-
lant. En concret, el Consorci de Co-
merç, Artesania i Moda (CCAM) tin-
drà disponible, fins al 30 de setem-
bre, una línia de préstecs de 10.000
a 100.000 euros amb un aval del
70%, els quals seran tramitats amb
CaixaBank o Banc Sabadell. 

EINES PER ESTALVIAR
Per la seva banda, les sessions for-
matives –que a Barcelona van

arrencar el mateix 23 de maig,
amb la jornada inaugural– estan
encaminades a conscienciar i in-
formar sobre la despesa energèti-
ca i a conèixer accions, eines i pràc-
tiques de gestió elèctrica que qual-
sevol persona pot impulsar a la seva
botiga, les quals, de retruc, “acaben
redundant en la rendibilitat del
negoci, en la seva imatge envers els
seus clients i en el medi ambient”,
asseguren des del departament
d’Empresa i Coneixement. 

Aquests tallers se celebraran
arreu de Catalunya fins al dia 27 de
juny, tot i que a Barcelona ja van
acabar dimarts dia 7 de juny amb
una sessió al Centre d’Artesania de
Catalunya, situat al carrer Banys
Nous, 11, de dos quarts de 10 a dos
quarts de 12 del matí. 

Per inscriure’s a les sessions cal
visitar la web www.ccam.cato enviar
un correu a l’adreça electrònica 
chernandez@gencat.cat. I per obte-
nir més informació sobre el pro-
grama, la Generalitat també ha ha-
bilitat el telèfon 934 849 909 per
a qualsevol dubte. La iniciativa
ha estat impulsada per la Gene-
ralitat a través del CCAM, l’ICAEN
i l’Associació de Gremis d’Instal·la-
dors de Catalunya (AGIC).

Vols estalviar energia a la botiga?
» La Generalitat impulsa una campanya per millorar l’estalvi energètic als establiments comercials
» El programa ofereix diagnòstics de consum gratuïts als comerços i préstecs per aplicar-hi millores

Redacció
BARCELONA

L’eficiència energètica al comerç el fa ser, segons la Generalitat, “més efectiu i sostenible”. Fotos: Arxiu / Infografia: Línia

CONSELLS4L’estalvi energètic
és una acció que no només ajuda a
rendibilitzar un negoci, sinó que
també col·labora amb la sostenibi-
litat i el medi ambient. En aquest sen-
tit, un dels elements que més con-
sum elèctric genera i que més im-
pacte pot tenir sobre la natura és la
il·luminació.

Ara per ara, el 40% de focus de
llum de les botigues són fluorescents,
els quals generen el 27% del con-
sum, una xifra que augmenta fins al
57% en el cas dels llums halògens,
que suposen el 35% dels punts
d’il·luminació. Una bona pràctica
per reduir la factura de la llum és
apostar per les bombetes de baix
consum, un tipus d’il·luminació que

no arriba al 20% als comerços i que
té un consum energètic inferior. 

Per altra banda, un altre dels ele-
ments a tenir en compte són els ai-
res condicionats. Segons l’estudi
de l’Institut Català d’Energia sobre
el consum elèctric a les botigues ca-
talanes, un 69% dels establiments
tenen aire condicionat. L’antiguitat
mitjana dels aparells, tal com descriu
el mateix informe, és de poc més de
quatre anys, tot i que les xifres varien
un pèl en funció del tipus de comerç.
En aquest sentit, la renovació i ins-
tal·lació d’equips adequats a cada es-
pai permetria estalviar més. 

Amb tot, aquestes són algunes
de les  petites accions que poden aju-
dar a reduir despeses i ser sostenibles. 

Petites accions per estalviar
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La Diputació de Barcelona ha
anunciat una aportació extraor-
dinària de caràcter social, dotada
amb 15 milions d’euros, i que
dóna resposta a les sentències
del Tribunal Constitucional (TC)
contra les mesures urgents per
afrontar l'emergència en l'àmbit
de l'habitatge i la pobresa ener-
gètica. Ho va fer Mercè Conesa du-
rant l'acte de presentació del Pla
d'Actuació de Mandat (PAM) 2016-
2019 de la corporació, celebrat a
l'Institut del Teatre, i que va reunir
els alcaldes de la demarcació.

La presidenta de la Diputació,
Mercè Conesa, defensa que “te-
nim un repte social que ens in-
terpel·la” i recorda que, “davant
del bloqueig al qual ens abo-
quen les últimes sentències del
Tribunal Constitucional, la Dipu-
tació respon de manera consen-

suada amb un pla de 15 milions
d’euros”.

El nou programa dóna cober-
tura als subministraments bàsics,
al lloguer o la hipoteca de l'habi-
tatge habitual, a la pèrdua tem-
poral o permanent d'habitatge
per desnonament, a l'alimentació
i necessitats bàsiques de subsis-
tència o a l'alimentació infantil, hi-
giene i lactància.

Per a Conesa, el nou país que
s'està construint “té una emer-
gència social que ha de ser ate-
sa” i, per aquest motiu, la Dipu-
tació negociarà amb les empre-
ses subministradores amb qui la
corporació té contractats els ser-
veis bàsics amb l'objectiu que
destinin una part de les factures
que s'abonen a cobrir les neces-
sitats de subministrament de les
persones que es troben en si-
tuació de vulnerabilitat.

“PRIMERA VEGUERIA”
A nivell nacional, la presidenta
Mercè Conesa posa de relleu

que “la Diputació de Barcelona
vol ser la primera vegueria de Ca-
talunya”  i deixa clar que la cor-
poració “no vol ser espectadora
del procés”, sinó protagonista
de la construcció del nou país. 

Des de la corporació també
s’envia un missatge de felicitació
als ajuntaments de la demarcació
perquè “han fet els deures en
aquests darrers quatre anys i han
reduït l'endeutament en un 15%”.

QUATRE PILARS
Territori, persones, tecnologia i
paisatges. Aquestes quatre pa-
raules defineixen els reptes que
afronta la Diputació amb el Pla
d'Actuació de Mandat 2016-2019,
quatre pilars que volen abraçar la
rica i complexa diversitat del te-
rritori, així com “donar resposta a
les necessitats i les demandes
dels pobles i ciutats”, en paraules
de la pròpia presidenta. 

A més de la voluntat d’impulsar
la participació activa al procés na-
cional, una de les principals apos-

tes d’aquest mandat és la transpa-
rència, per la necessitat d’explicar
“què volem fer, com ho volem fer”
i de poder “rendir comptes”, a través
d’un conjunt d’indicadors que el go-
vern de la Diputació ha implantat
en aquest document.

La Diputació ha projectat el
Pla d’Actuació de Mandat sota el
lema ‘Connectem’, un document
que també treballa per augmen-
tar la inversió al territori i oferir
més atenció a les persones. Per al
vicepresident primer, Dionís Gui-
teras, les línies mestres de l’àrea
que presideix són la cooperació
institucional, la protecció dels
Parcs Naturals, la promoció de l’ús
de la biomassa i la millora de la
gestió forestal, l’increment del
parc d’habitatges socials i l’apos-
ta per fer unes vies locals més se-
gures i al servei de les persones.

El vicepresident segon, Marc
Castells, destaca l’impuls dels
Plans Locals d’Ocupació, el man-
teniment de projectes com ‘Re-
empresa’ i ‘Accelera el creixement’

i l’aposta pels comerços de pro-
ximitat i la marca turística ‘Barce-
lona és molt més’, a través dels
projectes ‘Camins de Riu’ i del
‘Programa Biosphere’.

Per la seva banda, el vicepre-
sident tercer, Martí Pujol, posa èm-
fasi en poder fer arribar el servei
bibliotecari a tota la demarca-
ció, així com innovar en el servei
que actualment s’ofereix. Des de
l’àrea que ell encapçala, al llarg del
mandat també es continuarà
apostant per la cultura, l’esport i
el sistema educatiu.

Finalment, la vicepresidenta
quarta, Meritxell Budó, recorda
que la Diputació ofereix el Servei
Local de Teleassistència a 69.000
usuaris i impulsa plans contra la
pobresa i programes contra la
violència masclista. A més, també
es treballa per donar continuïtat
al servei ‘Respir’, al foment de la
participació i la mediació ciuta-
dana, al suport als ens locals i les
polítiques per a la salut pública i
a defensar els consumidors.

15 milions d’euros per fer 
front a la pobresa energètica

» La presidenta de la Diputació, Mercè Conesa, fa pública aquesta aportació social extraordinària
com a resposta a les sentències del TC durant la presentació del Pla d'Actuació de Mandat

Redacció
BARCELONA

El Pla d’Actuació de Mandat té la voluntat de donar resposta a les necessitats i les demandes dels pobles i ciutats. Fotos: Judit Contreras / Diputació de Barcelona i Arxiu

@diba
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Ha arribat el moment de la ve-
ritat. L’Open Camp, el conside-
rat com el ‘Port Aventura’ dels
esports, obrirà les seves portes
aquest dissabte de manera ofi-
cial, després de mesos d’espera
i jornades de portes obertes i de
prova. Aquest parc temàtic ofe-
rirà més de 30 atraccions o ex-
periències relacionades amb
l’esport al llarg de les seves prop
de 40 hectàrees i 120.000 me-
tres quadrats de superfície en
l’àmbit de l’Anella Olímpica i
l’Estadi Lluís Companys. 

Tanmateix, demà i demà
passat l’Open Camp rebrà visi-
tes promocionals, d’institucions,
de periodistes i de personatges
relacionats amb l’esport. 

Els organitzadors han volgut
deixar clar que aquest parc no

tancarà Montjuïc, ja que els vi-
sitants hauran de pagar una en-
trada per poder entrar a les di-
verses instal·lacions i partici-
par en les atraccions. Per tant,
l’Open Camp conviurà amb l’ac-
tivitat diària de la muntanya. 

Segons dades dels organitza-
dors, el parc preveu facturar 23
milions el primer any, i donarà
feina a 500 persones. De fet, di-

vendres passat el segon tinent
d’alcalde, Jaume Collboni, va
rebre els primers 200 nous tre-
balladors. Durant l’acte, Collbo-
ni va dir que l’Open Camp “és un
projecte d’empresa i de ciutat”. 

Per altra banda, el nou parc
ha obtingut recentment el Segell
d’Excel·lència de la Comissió
Europea, un reconeixement que
“omple d’orgull” els impulsors.

Una de les experiències que oferirà l’Open Camp. Foto: OC

L’Open Camp obrirà aquest
dissabte les seves portes

» El parc temàtic tindrà més de 30 atraccions de caire esportiu
» El projecte ha rebut el segell d’Excel·lència de la Comissió Europea

Un Sant Medir ple de gom a
gom acull la Festa de l’Esport

RECONEIXEMENT4La tretzena
Festa de l’Esport de Sants, cele-
brada el passat dijous en un Te-
atre de Sant Medir ple de gom a
gom, va premiar els millors es-
portistes i clubs del districte. 

Algunes de les entitats pre-
miades van ser la UE Sants, que
enguany ha estat a punt d’aspi-
rar a l’ascens a Tercera divisió, el
Club Beisbol Barcelona –que
compleix cinc anys–, el Centre
Cultural Japonès Shoshinkan
Dojo, els Barcelona Uroloki, el
Zona Franca FC, l’Atlètic Hos-

tafrancs –quaranta anys de
vida–, el Club Ciclista Catalun-
ya-Barcelona, el Collblanc Sants
i el Mediterrani, que fa ni més ni
menys de 85 anys, entre altres. 

Entre alguns dels esportistes
premiats destaca Sergio Nava-
rro, màxim golejador de la UE
Sants aquesta temporada amb
16 gols, i Jónatan Crivillés, mi-
llor jugador de l’equip enguany. 

La festa va ser organitzada
per Sants 3 Ràdio i dirigida pels
presentadors del programa de
ràdio Districte Esportiu.

El socialista David Escudé,
nou comissionat d’Esports

NOMENAMENT4L’acord de go-
vern entre BComú i el PSC tam-
bé ha comportat un canvi en el
comissionat d’Esports. La fins
ara responsable d’aquesta àrea,
Marta Carranza, ha deixat pas al
socialista David Escudé, que ha
assumit el càrrec. 

Escudé és el primer secreta-
ri del PSC al districte de Sant
Martí. De fet, havia estat regidor
de l’Ajuntament a l’anterior le-
gislatura, però no havia entrat en
l’actual, ja que ocupava la cin-
quena posició a les llistes del PSC
per al consistori i només van po-

der entrar finalment quatre re-
gidors socialistes.

El comissionat d’Esports
està ara sota el paraigua de l’à-
rea de Drets de la Ciutadania,
Participació i Transparència, ca-
pitanejada pel quart tinent d’al-
calde, Jaume Asens. 

Un dels primers actes desta-
cats als quals va assistir el nou
comissionat va ser diumenge
29 de maig al Nou Sardenya, en
el partit de tornada del play-off
d’ascens a Segona B entre l’Eu-
ropa i el San Fernando, que va
acabar amb derrota escapulada. 

L’APA Poble-sec, protagonista
de la Nit dels Campions 

FUTBOL4L’APA Poble-sec va
recollir dilluns tres guardons
durant la Nit dels Campions,
que organitza cada any la Fede-
ració Catalana de Futbol. 

El conjunt del Poble-sec va
rebre guardons com a campions
de lliga en les categories Aleví, In-
fantil i Juvenil. Tres guardons
que van recollir tres represen-
tants d’una entitat que no s’o-
blida dels “200 campions” que
han lluitat cada partit fins al

darrer minut, que han entrenat
“amb fred i pluja” i que han de-
fensat els colors del club malgrat
les adversitats com “autèntics
campions”, en referència a la
resta d’esportistes de l’entitat. 

Fa 10 dies, a més, el club va
celebrar la seva diada. Els dies 4
i 5 de juny les seves instal·lacions
van acollir el setzè Memorial
Joan Torres, que va reunir
equips vinguts de tot Barcelona
i l’àrea metropolitana. 

Redacció
SANTS-MONTJUÏC

Foto de família dels premiats. Foto: Twitter

Propostes | Els esportistes del districte fan demandes al consistori
Una quinzena d’entitats, agrupades en la Taula d’Esports del Secretariat d’Entitats de Sants, Hostafrancs i

la Bordeta han presentat un document al Districte on es recullen propostes que han anat treballant per 
millorar la política esportiva de Sants-Montjuïc. Segons informa El3.cat, les entitats també demanen 

la construcció d’un poliesportiu a Juan de Sada o Can Batlló o la gratuïtat de les instal·lacions esportives.
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AGENDA    UINZENALQ
DIUMENGE 19 DE JUNY
12:30 Vermut Coop a la fresca amb la Sants Lit-

tle Band. / Plaça de Cal Muns.

DEMÀ DIJOUS 16 DE JUNY
17:00 Xerrada informativa sobre el projecte de

reducció de la població de coloms al distric-
te de Sants-Montjuïc, per garantir una bona
convivència entre animals i veïns. / Habitat-
ges Tutelats per a Gent Gran Josep Miracle.

DEMÀ DIJOUS 16 DE JUNY
16:00Visita a les instal·lacions de les piscines Ber-

nat Picornell per descobrir la instal·lació so-
lar tèrmica que es va integrar a les marque-
sines del pàrquing i que contribueix a estal-
viar. / CEM Bernat Picornell. 

DES D’AVUI
Matí-Tarda Exposició sobre la dinastia Ming, al

CaixaForum, que tractarà la història d’un dels
imperis més famosos del món explicada a tra-
vés dels seus tresors. 

FINS AL 28 DE JUNY
Matí-Tarda Exposició del concurs de proximi-

tat al Poble-sec, amb les tres obres guanya-
dores de la primera edició del concurs Cultura
de Proximitat al Poble-sec. / Biblioteca Po-
ble-sec.

DIUMENGE 26 DE JUNY
12:30 Espectacle de carrer itinerant Dragont St.,

de la companyia Jam, un teatre de carrer que
posarà en entredit les llegendes de dracs i ca-
vallers. / Poble Espanyol.

DIMECRES 29 DE JUNY
21:30 Cinema familiar a la fresca. Big Hero 6,

pel·lícula d’animació del nord-americà Chris
Williams de l’any 2014. Film infantil però del
qual pot gaudir tota la família. / Parc de l’Es-
panya Industrial. 

DIUMENGE 19 DE JUNY
10:00-13:00 Quart Torneig d’Escacs Font de la

Guatlla, en el marc de la Festa Major del ba-
rri. / Centre cívic Font de la Guatlla. 

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

En el marc del Dia Internacional de la
Música, el Poble Espanyol celebra ta-
llers musicals i un de dansa urbana per
als més petits. 

Taller infantil 
de dansa urbnana

Dg. 19 de juny a les 11:00

Itineraris guiats per descobrir la flora
de les regions del món amb clima me-
diterrani, de la mà de guies experts.
Cada dissabte i diumenge al matí fins
a finals de juliol. / Jardí Botànic de Bar-
celona. 

Itineraris guiats 
pel Jardí Botànic

Ds. i dg. fins a finals de juliol

The Slingshots va néixer l’agost del
2008 amb la idea de recordar les ba-
ses de funk, el soul i el jazz. / Castell
de Montjuïc. 

Nits d’estiu al Castell 
de Montjuïc: Slingshots

Dv. 17 de juny a les 20:00

Com cada estiu, la UE Sants acollirà ac-
tivitats en el marc del Campus d’Estiu
per a infants Olímpia. / L’Energia. 

Arrenca el Campus 
Olímpia a la UE Sants

A partir del 27 de juny
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